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ACTA DE LA REUNIÓ CONSELL MUNICIPAL DE LA DISCAPACITAT

DATA:    9 de novembre de 2022
HORA:  18:00 hores
LLOC:    Connexió telemàtica

PRESIDEIX: 

El Sr. Carles Pellicer i Punyed, alcalde de l’ Ajuntament de Reus,  president del Consell
Municipal de la Discapacitat.

HI ASSISTEIXEN:

 Sra. Núria Ruiz de Haro, Associació d’Alzheimer i altres trastorns neurocognitius de
Reus i Baix Camp 

 Sr. Xavier Sanmiguel Rius, Associació Down Tarragona  
 Sra. Andrea Saladié Rovira,  Associació Salut Mental Doctor Tosquelles
 Sra.  Míriam  Torre  Martín,  Associació  Supera’t  de  persones  amb  trastorn  de

l’espectre autista 
 Sra. Arantxa Vallespí Garrido,  Fundació ONCE
 Sr. Francesc Xavier Arrufat Nebot,  Institut Pere Mata 
 Sra.  Isabel  Lorenzo  Vazquez,  Associació  Asperger  del  Camp  de  Tarragona

(ASPERCAMP)
 Sr. Xavi Vendrell Mercado,  Club Esportiu Costa Daurada
 Sra. Neus Cardenas Morell,  Fundació Villablanca 
 Sra. Àngels Ortega Reverte,  Fundació Villablanca 
 Sra. Susana Bodí Juan, AMPA CPEE ALBA 
 Sra. Maria Teresa Pérez Mariné, AMPA CPEE ALBA
 Sr.  Jaume  Verge  Torrebadell,  Assoc.  Familiars  persones  amb  discapacitat

intel·lectual i desenvolupament Taller Baix Camp (TBC)
 Sra. M.  Alba Garriga Prat,  Assoc.  Catalana d’afectades i  afectats de fibromiàlgia

(ACAF)
 Sr. Xavi Vendrell Mercado i Carmen Aporta Rodríguez Federació d’Associacions de

discapacitats físics i orgànics Mestral Cocemfe Tarragona 
 Sr.  Xavi  Vendrell  Mercado  i  Carmen  Aporta  Rodríguez,  La  Lliga  d’afectats

reumatològics i discapacitats de les comarques de Tarragona (La Lliga)
 Sra. Carmen Aporta Rodríguez Xarxa Solidària per la Igualtat
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 Sra. Laura Camacho Mesa, Fundació La Tutela
 Sra. Cinta Zabay Neiro, Centre neurorehabilitador Mas Sabater. Fundació Esclerosi

Múltiple (FEM)
 Sra. Naiara Mestres Urreizti, Associació de familiars i amics de nens oncològics de

Catalunya (AFANOC)
 Grup M. ERC,  Sra. Eva Ferran Roig
 Grup M. Junts per Reus, Sr. Jordi Domingo Ceperuelo
 Sra. Rosario Bedmar Marín, secretària del CMD de l’Àrea de Benestar Social
 Sra. Núria Balsells Pàmies, coordinadora de l’Àmbit de Discapacitat i Voluntariat

S’EXCUSEN / NO HI ASSISTEIXEN:

 Sra. Rosa Planelles Agramunt,  Club Esportiu Alba Reus
 Sra. Teresa Carot Subirats,  Associació de Trastorn Bipolar de les comarques de

Tarragona.
 Sr. Antoni Seroles Mallorquí, Associació Antibarreres 2AB
 Sra. Maria Josepa Delor Bonfill, Fundació Pere Mata
 Sra. Isabel Pérez Bermudo, Club de ball esportiu Wapacha
 Sra. Isabel Luna Martínez, AMPA CEE Font Lleó de Reus
 Grup M. ARA Reus, Sra. Dolors Vázquez Pérez
 Grup M. la CUP, Sr. Jaume Margalló Nieto
 Grup M. Partit dels Socialistes de Catalunya, Sra. Marcela Garcia Martinez
 Grup M. Ciutadans, Sra. Raquel Tamar Garcia

ORDRE DEL DIA:

A  la  ciutat  de  Reus,  a  les  18.00hores  del  dia  9  de  novembre  de  2022,  sota  la
presidència  del  Sr.  Carles  Pellicer  i  Punyed,  alcalde  de  l’Ajuntament  de  Reus,  es
reuneixen  les  persones  a  dalt  esmentades  per  celebrar  la  reunió  del  Consell
Municipal de la Discapacitat amb el següent ordre del dia: 

 Aprovació de l'acta de la sessió anterior.
 Resum de les actuacions dutes a terme durant l'any en l’Àmbit de la Discapaci-

tat.
 La inclusió social del Punt de Voluntariat de Reus.
 Propostes d'actuació del Consell Municipal de la Discapacitat.
 Ronda d'intervencions dels membres del Consell Municipal de la Discapacitat.
 Precs i preguntes.
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DESENVOLUPAMENT DE LA REUNIÓ

El  Sr.  Carles  Pellicer dona la  benvinguda a  tothom i  informa que a  causa de  les
circumstàncies en què s’ha trobat la Regidoria, s’ha tardat deu mesos a convocar el
CMD. Informa també de la seva situació futura, que no es torna a presentar com a
alcalde i per tant, el mes de juny deixarà aquestes funcions, i que a partir del 17 de
juny entrarem en una nova etapa i un nou govern. 
Proposa que abans de l’estiu de 2023 es facin dues convocatòries del CMD, la qual
cosa trasllada a la cap de Servei  i  a la coordinadora perquè ho tinguin present.  I
proposa la primera el mes de febrer i la següent a l’abril o al maig.

S’aprova l’acta de la sessió anterior, de 26 de gener de 2022, mitjançant connexió
telemàtica. 

L’alcalde afegeix que li agradaria que el proper CMD fos presencial per tal que totes
les entitats puguin reunir-se de nou amb normalitat, i si es pogués fer a l’Ajuntament,
millor.

Pren  la  paraula  la  Sra.  Núria  Balsells,  coordinadora  de  l’Àmbit  de  Discapacitat  i
Voluntariat de l’Àrea de Benestar Social, per fer un resum de les actuacions dutes a
terme durant l'any 2022 en l'Àmbit de Discapacitat. Es projecta un PowerPoint. 
Índex de l’exposició: 

1. Àmbit Discapacitat
1.1. PAM i objectius
1.2. Comissions del CMD
1.3. Altres activitats que s’han realitzat

2. Àmbit Voluntariat
2.1. Voluntariat inclusiu
2.2. Formació
2.3. Fira d’entitats

ÀMBIT DISCAPACITAT

El programa d’atenció a les persones amb discapacitat treballa amb entitats i serveis
que atenen persones amb diversitat  funcional  des  de  la  vessant  social,  sanitària,
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cultural, laboral i de lleure per tal de promoure accions per millorar la qualitat de vida
d’aquestes persones amb diversitat funcional.

 PAM i objectius

El PLA D’ACCIÓ MUNICIPAL REUS 2019-2023 marca els objectius a seguir:

-Fer de Reus una ciutat accessible i inclusiva per a les persones amb discapacitats en
tots els seus àmbits.

-Consolidar  i  potenciar  el  Consell  Municipal  de  la  Discapacitat  de  Reus  per  tal
d’establir eixos d’actuació de forma coordinada amb les entitats.

-Realitzar accions i projectes destinats a l’accessibilitat i a la inclusió de les persones
amb discapacitats.

 Comissions del CMD

S’han  convocat  diferents  comissions  durant  l’any.  A  cada  comissió  hi  participen
entitats i personal tècnic on es plantegen situacions per avançar amb  la qualitat de
vida de les persones amb diversitat funcional i fer que la ciutat sigui més inclusiva.

S’han reunit les següents comissions:

-Accessibilitat arquitectònica. A l’última reunió hi van assistir l’Associació Catalana
d’afectades  i  afectats  de  fibromiàlgia  (ACAF),  l’Associació  Anti  Barreres  2AB,  la
Fundació ONCE, l’Associació Supera’t de persones amb trastorn de l’espectre autista,
l’arquitecte municipal Sr. Gabi Bosques, el  tècnic de Brigades Municipals Sr. Adam
Besora, i dels Serveis d’Enginyeria el Sr. Pere Jornet.

Abans que s’acabi l’any es preveu fer una altra reunió, manca concretar la data. Es
pregunta  a  les  entitats  si  n’hi  ha  alguna  d’interessada  a  formar  part  d’aquesta
comissió que està oberta a tothom.  

S’han implementat semàfors acústics i s’han adaptat voreres. L’ONCE manifesta que
hi ha una bona comunicació amb l’Ajuntament.

-Subcomissió de pictogrames (forma part de l’accessibilitat  arquitectònica). S’està
treballant estretament amb les escoles d’educació especial Font del Lleó, Alba i Verge
del Mar, i amb entitats que utilitzen els pictogrames amb l’objectiu que formin part de
la ciutat. S’ha anat avançant, hi ha exemples que ho demostren com les pantalles
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informatives  de  l’Ajuntament  on  s’observen  diferents  pictogrames,  i  en  diversos
espais i equipaments de la ciutat: el Centre Social El Roser, el parc del lliscament, etc.,
al programa de festes, per exemple. Estem pendents de parlar amb el Departament
de Mobilitat de l’Ajuntament per retolar el pas de vianants en aquelles escoles on no
hi ha semàfors. De moment s’ha fet en tres escoles. 

- Obrir espais municipals. Diferents col·lectius de persones amb diversitat funcional
(dèficits  visuals,  auditius,  cognitius,  intel·lectuals,  motrius)  manifesten,  dialoguen  i
cerquen solucions amb personal de l’Ajuntament per millorar l’atenció i accessibilitat
que reben aquests col·lectius en els espais municipals i/o administració.  Es compta
amb un intèrpret de llengua de signes.

- Una Festa Major per a tothom. Es vol facilitar la participació de tota la ciutadania i
eliminar  tota  mena  de  barreres  físiques,  comunicatives  o  socials.   S’ha  muntat
l’entarimat a la plaça del Mercadal on  hi han pogut accedir persones amb cadira de
rodes  amb  algun  familiar.  S’ofereixen  zones  reservades  a  persones  amb  altes
sensibilitats. També es compta amb la interpretació amb llenguatge de signes per
algun espectacle i amb els programes transcrits amb Braille per a persones amb alta
sensibilitat, entre  d’altres mesures. 

- Sexualitat.  S’està elaborant una enquesta per a professionals, entitats, familiars,
etc., i així recollir les necessitats sexuals i/o afectives i valorar la conveniència d’un
servei d’informació i/o orientació sexual per a persones amb diversitat funcional.

- Mes de la Salut Mental. Es fan moltes activitats:  xerrades, exposicions, danses (a
dansa va participar-hi l’Institut Gabriel Ferrater), el programa Psicurt (curtmetratges
en salut mental) que es concentren al mes d’octubre per fer visible la importància de
la salut mental, que ha empitjorat amb motiu de la pandèmia. En aquesta quarta
edició es fa arribar les activitats programades a altres equipaments de la ciutat que
reben cada dia la  visita  de moltes  persones,  com les  biblioteques municipals,  els
centres cívics, El Círcol o el Centre de Lectura. Es tracta de visibilitzar les malalties
mentals per tal de fer front a l'estigma. El punt de llibre amb el lema La transformació
en l’atenció de la Salut Mental  s’ha regalat a les biblioteques municipals i als espais on
s’han fet les activitats programades.

- Dia Internacional de les Persones amb Discapacitat, 3 de desembre. Des del 5 de
novembre fins al 10 de desembre s’han programat una sèrie d’activitats per donar
visibilitat  a  les  persones  amb  discapacitat  i  conscienciar  la  ciutadania  sobre  la
importància de construir una ciutat inclusiva que promogui el benestar de tothom.
Enguany, l'acte institucional s'ha programat el divendres 2 de desembre a les 18 h a la
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Sala  Santa  Llúcia.  Consistirà  en  la  lectura  del  manifest  institucional  del  Dia
Internacional  de  les  Persones  amb Discapacitat  a  càrrec  de  representants  de  les
diferents entitats que treballen en aquest àmbit a la ciutat; la lectura d'un manifest
reivindicatiu escrit per membres de Down Tarragona; la visualització d'un vídeo de
l'Associació  d'Alzheimer  i  altres  trastorns  neurocognitius  Reus  i  Baix  Camp;  i   la
representació de l'obra de teatre Bellissens, 25 anys dalt de l'escenari, a càrrec del grup
de teatre Bellissens, de la Fundació Villablanca del Grup Pere Mata.

 El 5 de novembre al Teatre Bartrina es va representar  l'obra de teatre  Mare de
sucre  i  abans hi va haver  una visita tàctil organitzada per l'ONCE.

 El 13 de novembre a les 9.30 h el Taller Baix Camp ha organitzat una caminada
solidària.

 El  19 de novembre al  matí,  a  les 10 h,  el  Servei  de Teràpia Ocupacional  de la
Fundació Pere Mata i Ennatura't han organitzat una marxa nòrdica inclusiva. A la
tarda, a les 17.30 h, al polilleuger municipal Joan Rebull hi haurà la presentació del
Club Esportiu Costa Daurada i un partit de bàsquet entre l’esmentat Club Esportiu i
el Barça.

 El 22 de novembre a les 10.30 h al Centre Cívic Llevant es farà un tastet culinari a
càrrec  dels  alumnes  del  Pla  de  Transició  al  Treball  (PTT)  de  l'Institut  Escola
d'Hoteleria  i  Turisme de Cambrils,  organitzat  per  la  Residència Marinada de la
Fundació Villablanca.

 El dimecres 23 de novembre a les 18 h al Casal  de les Dones es presentarà el
Manual  d'acompanyament  a  les  persones  amb  alteracions  sensorials,  de  la
Fundació Villablanca.

 El 26 de novembre a les 10 h al Club Natació Reus Ploms, l'Associació Supera't de
persones amb condició autista ha organitzat la jornada Parlem sobre autisme, que
inclourà una xerrada participativa amb famílies amb el títol “Com vivim l'autisme?
El nostre dia a dia”,  a càrrec de la psicòloga Míriam Torre; un taller “Per a què
serveix un pictograma?”, a càrrec de la mestra d'educació especial especialista en
TEA, Anna Galera, i una activitat esportiva inclusiva.

 El 27 de novembre a les 12 h al polilleuger municipal de l’Alberich i Casas es jugarà
un partit de bàsquet entre el Club Esportiu Costa Daurada i el Mallorca.
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 El 29 de novembre al matí a les 10 h al Camp de futbol municipal de la Pastoreta es
jugarà un partit de futbol entre Villablanca i el Taller Baix Camp. A la tarda, a les 18
h al Centre Cívic del Carme es presentarà el documental Sense llum, tres punts en
l'espai,  en  què Meritxell  Agustench explica  com afrontar  la  pèrdua de  la  visió.
Activitat organitzada per l'ONCE.

 El 30 de novembre a les 11 h, a les 11.30 h, a les 16 h i a les 16.30 h a Villablanca
Serveis Assistencials es farà una activitat de realitat immersiva.

 El  dijous  1  de  desembre  a  les  17  h a  la Biblioteca  Central  Xavier  Amorós,  la
Fundació La Tutela ha organitzat un taller de lectura fàcil del llibre I tu, què hi fas
aquí?, de Joaquim Carbó. A les 19 h al Centre Cívic del Carme, l’Associació Supera't
de persones amb condició  autista ha organitzat  el  taller  vivencial  Descobreix  la
integració sensorial, a càrrec de la terapeuta ocupacional Eli Torrents.

 El dissabte 3 de desembre,  coincidint amb el Dia Internacional de les Persones
amb Discapacitat, a les 12 h a la Biblioteca Central Xavier Amorós, Aspercamp ha
organitzat la xerrada “Autisme, una immersió ràpida”, a càrrec de M. José Portella.
També s'inaugurarà  l'exposició  fotogràfica  “Resse-TEJA”  realitzada  pels  joves de
l'esplai terapèutic.

 El dissabte 10 de desembre a les 20 h al Teatre Bartrina es representarà l'obra de
teatre L'oreneta, per audiodescripció.

A més, durant tot el mes de desembre es poden visitar tres exposicions:

 “Fusió d'art i escriptura”, organitzada per l'Associació Salut Mental Dr. Tosquelles,
al Centre Cívic del Carme.

 “Pintant  la  Mediterrània!”,  organitzada  per  Villablanca  Serveis  Assistencials,  al
Centre Cívic Llevant.

 “Resse-TEJA”,  mostra  de  fotografies  organitzada  per  Aspercamp,  a  la  Biblioteca
Central Xavier Amorós.
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 Altres activitats que s’han realitzat 

 Amb diverses entitats del CMD, rutes teatralitzades a la Boca de la Mina durant
diversos mesos.

 ‘De  color  blau’,  a  petició  de  l’Associació  Catalana  d’afectades  i  afectats  de
fibromiàlgia (ACAF), s’ha tornat a il·luminar, el dia 12 de maig, la font de la plaça
del Nen de les Oques per donar visibilitat a les persones que pateixen aquesta
malaltia. 

 La façana del Gaudí Centre s’ha il·luminat amb diferents colors per commemorar
i donar visibilitat als diferents dies internacionals: autisme/blau alzheimer/verd,
prematurs/lila,  etc.,  i  els  i  les  responsables  polítics  han  donat  suport  als
representants de les entitats. 

 Diverses  entitats  del  CMD  fan  la  visita  guiada  al  Centre  Social  El  Roser  per
conèixer aquestes instal·lacions i el funcionament. 

 Mensualment s’ha participat en la Taula Comarcal de Reus sobre salut mental,
coordinada pel Grup Pere Mata, per trobar solucions als casos presentats entre
els diferents serveis que atenen persones amb problemes de salut mental. 

 El 18 de febrer s’ha fet la lectura de manifest, xerrades, etc., per commemorar el
Dia Internacional d’Asperger.

 S’han realitzat jornades esportives amb les tres escoles d’educació especial de la
ciutat al Camp de futbol La Pastoreta; la primera, el 25 de març, va comptar amb
la participació del regidor de Benestar Social, Sr. Pere Aluja i del regidor d’Esports,
Sr. Josep Cuerba.

 S’ha donat suport a l’AFANOC, conjuntament amb altres regidories, per preparar i
materialitzar  la Festa del Xuklis que es va celebrar a La Palma el 28 de maig.

 S’ha  acompanyat  els  alumnes  del  SIFE  de  l’Institut  Domènech  i  Muntaner,
alumnes amb discapacitat intel·lectual,  per conèixer el funcionament de l’OAC i
de Benestar Social. 

 Down Tarragona i voluntaris han participat als Tres Tombs.
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 Dins del Festival Roseta Mauri, el mes de març,  s’ha realitzat un taller de dansa,
llengua de signes i so per a persones sordes, amb una intèrpret de llengua de
signes i la ballarina, coreògrafa i membre del jurat del Premi Roseta Mauri,  Jone
San Martin.

 El 8 d’abril s’ha participat en la Jornada de Salut Mental amb una xerrada sobre el
funcionament de la Illeta i el servei de rehabilitació, els recursos de salut mental
gestionats per l’Institut Pere Mata. 

 Presentació de la Cooperativa Les Abelles, explicació del funcionament i del nou
servei de Respir per a persones amb diversitat funcional i motriu.

 Posada  en  escena  dels  Poemes  Descartats,  de  Gabriel  Ferrater,  amb  el  teatre
social dirigit per Maria Bravo, amb persones amb diversitat funcional i d’altres
col·lectius. 

 S’ha col·laborat amb les biblioteques municipals per a la confecció de la llista  de
llibres inclusius, taules temàtiques, contacontes, etc.

 Durant  els  mesos de  febrer,  març  i  abril  Aspercamp i  Supera’t,   entitats  que
treballen amb persones amb autisme, han organitzat  diverses activitats, lectures
de manifest, xerrades, etc. 

 Assistència a reunions de Consell de Participació, actes de reconeixement, visites,
festes de famílies, etc., de diferents entitats per a la integració de les persones
amb discapacitat.  

 Participació en les activitats del grup de treball del drets sexuals. 

 Visita a la parada de venda d’enciams del projecte “Com anar sols per la vida”, de
l’Institut Escola Pi del Burgar.

 El 30 de juny, assistència a la Jornada Sordceguesa i Serveis Socials, a Barcelona.

 Visita a l’exposició “Recorregut per les pràctiques revolucionàries del psiquiatre
Francesc Tosquelles”, al Centre de Cultura Contemporània de Barcelona.

 Es continua  treballant amb el grup format per personal tècnic de l’Ajuntament de
Tarragona, de l’Ajuntament de Reus, de la URV, de la Diputació de Tarragona, del
Mobile World Capital  i  i2CAT, de l’Àrea 5G Camp de Tarragona per facilitar la
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seguretat, el guiatge i l’autonomia amb un sistema d’intel·ligència artificial, i es
realitzen proves a persones amb dificultats visuals i/o invidents. 

 El mes de juliol es fan dos casals adaptats  per a infants i joves amb TEA i altres
trastorns del neurodesenvolupament, organitzats per Aspercamp i Supera’t, amb
un total  de  80  participants,  dels  quals  63  participants  reben subvenció de  la
Regidoria de Benestar Social. 

 Es col·labora amb el casal adaptat organitzat per la Regidoria d’Educació.

 El  Teatre Bartrina i  el  Teatre Fortuny han continuat oferint als col·lectius més
vulnerables la possibilitat de gaudir de diferents espectacles amb el programa
‘Apropa  Cultura’.  El  14  de  setembre  van  presentar,  conjuntament  amb  Caixa
Fòrum, la nova programació de tardor a les entitats socials. 

ÀMBIT VOLUNTARIAT

El Punt de Voluntariat està ubicat al Centre Cívic del Carme (plaça de la Patacada, 10) i
l'horari d'atenció al públic és els dimarts de 17 a 19 h i els dijous de 10 a 12 h.

L'objectiu  d'aquest  servei  municipal  és  promoure  i  informar  dels  projectes  de
voluntariat que ofereixen les entitats de la ciutat amb la finalitat d'atraure persones
voluntàries. Així mateix, assessora les persones que volen fer voluntariat i necessiten
conèixer l'oferta i on dirigir-se. També col·labora amb les entitats socials i facilita el
contacte amb possibles persones voluntàries que poden ajudar a implementar els
seus projectes.

El  Punt  de Voluntariat  té  una borsa  de 198 persones,  82 de les  quals són noves
d’aquest any.  Hi ha  71 entitats actives que treballen en àmbits molt diversos com
per exemple, gent gran, diversitat funcional, infància i joventut, suport social, esport,
salut, etc. 

 Voluntariat inclusiu

El Punt de Voluntariat de Reus promou el voluntariat inclusiu. Aquesta modalitat de
voluntariat consisteix en el fet que persones de les entitats socials de la ciutat fan
voluntariat en altres entitats socials de les quals no en són usuàries. 

10/17



BENESTAR SOCIAL-SERVEIS SOCIALS
DEPSSOCIALS  1424/2020
CONSELL MUNICIPAL DE LA DISCAPACITAT
rbm

De les 198 persones voluntàries,  50  són d’inclusió social. 
Col·laborem en 16 organismes d’iniciativa social per promoure el voluntariat inclusiu i
on els usuaris puguin fer de voluntaris en altres entitats. Aquest any s’hi han afegit 7
organismes nous, i hem passat de 9 a 16.

 Formació

Durant l'any s'han fet diversos cursos de formació adreçats tan a membres de les
entitats com a les persones voluntàries: sobre la gestió de creences, sensibilització
lingüística,  o  sobre  les  xarxes  socials,  entre  altres  temes.  Tots  han  tingut  una
participació molt nombrosa.

 Fira d’entitats

El divendres 30 de setembre de 17 a 20 h a la plaça de la Llibertat, s’ha dut a terme la
sisena edició de la Fira d’entitats organitzada pel Punt de Voluntariat de Reus. Hi han
participat 34 entitats. La trobada s’ha fet entre membres de les entitats que actuen a
la ciutat i que acullen persones voluntàries i persones interessades en el voluntariat.
A més de les paradetes, en què cada entitat participant ha donat a conèixer els seus
projectes,  hi  ha  hagut  diverses  activitats:  tallers  de  memòria,  de  salut,  de  cuina,
activitats esportives,  circuits  temàtics i  de natura,  ganxet,  caps grossos,  etc.  Hi  ha
actuat la Moixiganga de Reus, Down Revolution, Orfeó Reusenc, Dj. Abadia, la Víbria
de Reus, batucada Reus Samba i  berenar de coca amb xocolata. També s’ha posat un
estand  amb  informació  d’interès  per  a  la  ciutadania,  compartit  entre  el  Punt  de
Voluntariat i la Regidoria de Relacions Cíviques de l’Ajuntament de Reus.

Acabat el punt 3 de l’ordre del dia, pren la paraula el Sr. Carles Pellicer per informar
de l’aprovació d’una moció en el plenari de juliol que va presentar del Grup Municipal
del partit dels Socialistes de Catalunya (PSC-CP) i que va ser acceptada pels grups mu-
nicipals JxR, ERC i ARA REUS per millorar l’accessibilitat en els establiments i espais
públics de la ciutat i fer una ciutat més inclusiva.  
Informa també de la incorporació de la Sra. Mònica Bellido a l’Àrea de Benestar, que
suposa una ajuda per a l’alcalde atesa l’absència del regidor Pere Aluja, amb la cap de
Servei, Sra. Àngels Granados. 

Propostes d’actuació del Consell Municipal de la Discapacitat

Pren  la  paraula  la  Sra.  Núria  Balsells per  explicar  que  l’Àrea  de  Benestar  fa  la
proposta  de  continuar  amb  les  comissions,   obertes  a  noves  incorporacions,  i
convida a afegir-se a les sis comissions actives que estan funcionant i a activar-ne de
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noves, a ser actius en aquest aspecte. Les comissions són una forma de treballar per
visualitzar la feina que es fa i per avançar cap a una inclusió real. 

L’alcalde pregunta si aquestes comissions fan propostes, estan actives i per tant, les
entitats del Consell Municipal de la Discapacitat es van articulant a l’entorn d’aquestes
comissions en el temps entre consells. La tècnica li confirma que és així.

L’alcalde, amb el vistiplau de la Sra. Àngels Granados, cap de Servei Àrea Benestar,
proposa obrir una bústia activa del Consell Municipal de la Discapacitat i explica que
atès que ell va molt pel carrer per les convivències als barris,  es troba amb molts
temes  d’inclusió,  amb  problemes  de  mobilitat  a  les  voreres,  de  discapacitat
psicosocial i sensorial. Es tractaria d’incloure una bústia activa perquè els diferents
membres  del  Consell  poguessin  traslladar les  inquietuds  transmeses  per  les
persones i així anar treballant i fer un seguiment de la problemàtica.   Es demana
l’opinió als membres que opinen en general que aquesta comunicació constant és
molt interessant. Seria un canal intern per a les entitats que conformen el Consell,  on
s’identificaria  l’entitat  que fa  la  consulta  i  comunica  la  problemàtica,  per  tant,  no
compromet a res, se’n tindrà constància i es podrà llistar tot el que sorgeixi de cara a
una millora (en diem Canal actiu del Consell). Una vegada estigui actiu es comunicarà
a tots els membres i s’aprovarà per unanimitat dels assistents.  

Ronda d’intervencions dels membres del Consell Municipal de la Discapacitat

Pren la paraula la Sra. M. Alba Garriga, de l’Associació Catalana d’afectades i afectats
de fibromiàlgia (ACAF), per comentar que una vegada s’obri el Canal actiu del Consell
serà el moment de pronunciar-se.

Pren  la  paraula  la  Sra.  Laura  Camacho,  de  Fundació  La  Tutela,  i  diu  que  estan
participant activament amb el Consell pels preparatius del dia 3 de desembre. Des de
l‘entitat el primer canvi d’aquest any és el canvi de nom lligat al canvi de la nova llei de
suports que ha desaparegut fa un any, la llei d’incapacitació judicial, i ara és una llei
de suport d’acompanyaments. El primer canvi coincideix amb el Dia Internacional de
la Discapacitat i  serà el canvi de nom de l’entitat. Han estat immersos en aquesta
nova llei, nova forma d’intervenir, de canviar protocols, procediments interns, plans
de suport... 

Pren la paraula el Sr. Jordi Domingo, del GM Junts per Reus, i comenta que és la seva
primera  reunió  com  a  assistent  al  Consell  Municipal  de  la  Discapacitat.  Està
francament content del treball que fan totes les entitats. La idea de la bústia li sembla
molt bona i opina que hi ha de molt marge de millora a Reus, i pensa que si entre
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tothom,  entitats,  escoles...  continuem fent  la  feina,  podem aconseguir  coses molt
bones per  a  tots  per  tal  que el  tema de la  discapacitat  suposi  una millora  en la
qualitat de vida de tothom. Està molt orgullós de formar part del Consell i diu que
poden comptar amb el partit polític per qualsevol tema o problemàtica que tinguin
les entitats. 

Pren la paraula la Sra. Neus Càrdenas, de la Fundació Villablanca, i diu que en nom
d’aquesta Fundació hi assisteixen dues persones i, per tant, cedeix la paraula a la Sra.
Àngels Ortega, directora assistencial. 
La  Sra.  Àngels  Ortega  vol  agrair  la  feina  que  es  fa,  segurament  hi  ha  poques
oportunitats per dir-ho i  ara que tenen veu valora la tasca de l’equip de govern i
especialment la de la Sra. Núria Balsells, la seva dedicació i esforç per a que tot surti
rodat. 

Aquest any han tingut l’oportunitat de participar en la Fira del Punt de Voluntariat,
una  experiència  fantàstica  per  a  l’entitat,  els  voluntaris  i  sobretot  els  usuaris.  La
inclusió té moltes direccions, de la persona cap a la comunitat i de la comunitat cap a
la  persona.  I  aprofitant  els  actes  que  es  preparen  per  al  Dia  Internacional  de  la
Discapacitat vol convidar personalment les entitats i els grups polítics a Villablanca,
han  planificat  una  activitat  de  realitat  immersiva,  disposen  d’un  projector  de
tecnologia  puntera  al  servei  de  les  persones.  Recorda  que  el  programa  està  ple
d’actes  i  que s’espera l’  assistència  del  Consell.  Agraeix  la  feina  feta,  a  continuar
treballant  i  tenir  l’oportunitat  d’aquest  canal  proposat  que  ajudarà  a  visualitzar  i
agilitar molts temes.

Pren la paraula el Sr. Francesc Arrufat, de l’Institut Pere Mata, i diu que com a ciutadà
se sent orgullós de viure a Reus. Comenta que té una filla amb discapacitat que va a
l’Escola Alba, i agraeix tota la tasca que es fa. Com a director de l’Institut Pere Mata
també està molt satisfet i agraït dels actes que s’han fet per part de la Comissió del
Mes de la Salut Mental, i es posa a disposició si algú li vol fer una consulta. També vol
avançar que part del repte d’avui s’adreça a tota la població amb problemes de salut
mental i  emocional,  a la potenciació per part de l’administració i  la comunitat,  i  a
l’atenció als joves.  En els propers anys hi ha el projecte de desinstitucionalitzar les
persones que estan ingressades a l’Institut Pere Mata en llarga estada i passar-les a
recursos  comunitaris.  Aquest  és  el  gran  repte  dels  propers  anys  com  a  ciutat.
L’alcalde el felicita pels 125 anys de l’entitat.

Pren la paraula la Sra. Susana Bodi, de l’AMPA CPEE Alba, que parla en nom de les
tres escoles d’educació especial (AMPA Font del Lleó i Verge del Mar) per tal de poder
reactivar les activitats extraescolars que feien abans de la Covid: casal i esplai cap de
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setmana.  Ara tenen en projecte fer un casal  de Nadal.  Així  mateix,  fa menció del
“Casal  adaptat  multitemàtic”  que  es  va  tornar  a  emprendre  des  de  la  Regidoria
d’Educació.

Pren  la  paraula  la  Sra.  Míriam  Torre,  de  l’Associació  Supera’t  de  persones  amb
trastorn de l’espectre autista, per comentar que la proposta de la bústia és bastant
important,  pot  accelerar  moltes coses.  I  pel  que fa a la comissió pot  donar idees
noves de rebre contínuament propostes o millorar el que s’està treballant. Quant a
l’entitat, diu que es troben en un moment de creixement en els casals d’estiu i el de
tot l’any, gràcies a l’ajuda rebuda del Departament de Benestar com dels voluntaris
(Punt  de  Voluntariat).  També  estan  immersos  en  nous  projectes,  d’entrada  per
commemorar el  Dia de l’Autisme, el  2 d’abril.  Aquest any estan treballant amb la
Federació Catalana d’Autisme i s’han programat una sèrie de xerrades a instituts amb
adolescents,  pares,  etc.,  amb la idea que tothom ho pugui  conèixer,  que deixi  de
semblar estrany i sigui més fàcil la integració. També, un dels reptes és poder fer tot
el  treball  de  l’accessibilitat  cognitiva,  que  en  tots  els  espais  hi  pugui  haver
accessibilitat física i també cognitiva.

Pren la paraula la Sra. Eva Ferran Roig que representa al Grup Municipal d’ERC, i dona
les gràcies a totes les entitats del Consell per la feina que fan i les aportacions que
sempre ens enriqueixen com a societat. Comenta que la proposta de la bústia activa
és molt interessant per fomentar la participació i el fet de tenir informació de primera
mà del dia a dia de les persones amb els obstacles que es troben. Agraeix la feina que
s’està fent.

Pren la paraula la Sra. Isabel Lorenzo, en representació de l’Associació Asperger del
Camp de Tarragona (ASPERCAMP), i diu que estan molt contents de l’evolució que
han fet, són 400 socis al Camp de Tarragona (Tarragona, Vendrell i Reus). El gran èxit
de  l’Associació  són  les  activitats  terapèutiques  que  es  realitzen  amb  la  psicòloga
formada especialment,  com activitats de lleure que s’han fet  a l’estiu,  els  casals,  i
durant tot l’any l’esplai  terapèutic que està conduït  per psicòlegs especialitzats.  El
grup de pares i  activitats per  difondre i  reconèixer  millor  la síndrome d’asperger.
Aprofita per convidar tothom a l’exposició del  dia 3 de desembre que s’anomena
“Resse_TEJA” per donar a conèixer i treure mites sobre l’asperger. Fa l’incís que aquest
any se’ls ha reconegut com a associació d’utilitat pública, la qual cosa els permet tenir
més avantatges pels  socis/es.  L’associació és del  Camp de Tarragona però té una
comissió específica a Reus.

Pren la paraula la Sra. Carmen Aporta, en representació de La Lliga, de Mestral i de la
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Xarxa. L’associació més visible a Reus és la Lliga. Un dels projectes més visibles que fa
és el bàsquet inclusiu, on una persona amb discapacitat física amb cadira de rodes
(jugador de bàsquet) va a les escoles, a 5è i 6è, i fan partits de 8 nens (4 amb cadira
de  rodes  i  4  sense  cadira)  amb  2  monitors.  És  una  activitat  necessària  per
sensibilitzar-los, se’ls explica la manera que han arribat a aquesta circumstància, ja
sigui  per  accident  o  per  naixença,  i  veure  que  una  persona  amb  qualsevol
discapacitat pot dur a terme qualsevol activitat. Fa l’incís que el tema proposat de la
bústia oberta és perfecte per detectar problemes existents. 
A l’Associació Mestral  es treballa  més el  tema de la  inserció laboral,  es posen en
contacte  persones  i  empreses  que  tinguin  possibilitat  de  treballar  i  se’n  fa  un
seguiment.

Pren  la  paraula  la  Sra.  Núria  Ruiz  de  Haro,  de  l’Associació  d’Alzheimer  i  altres
trastorns neurocognitius de Reus i Baix Camp, i diu que l’associació ha reiniciat totes
les activitats d’acció social i de sensibilització paralitzades per la Covid, per exemple el
projecte Sembrant llavors, fan ponències a les escoles (a primària i  a secundària) per
sensibilitzar  i  visibilitzar  l’alzheimer.  S’està  dotant  de  més  recursos  el  programa
d’ajuda per a persones cuidadores  de familiars amb Alzheimer. 
Fa  un  agraïment  a  la  implicació  i  feina  excel·lent  de  les  tècniques  de  l’Àrea  de
Benestar, i un suport absolut a la proposta de crear un canal actiu entre les entitats
que componen el Consell per millorar la comunicació i  que sigui espontània i àgil.

Pren la paraula el  Sr. Xavi Sanmiguel, de l’Associació Down Tarragona, i diu que el
tema proposat de la bústia activa és molt bon plantejament. Comunica que Down
han estrenat nou local a l’avinguda de Salou i convida tot el Consell a visitar-lo. Els
projectes que porten a terme d’inserció laboral i de suport a la escola inclusiva estant
creixent. També convida el Consell a la presentació del calendari solidari de 2023 al
local de Santa Llúcia.

Pren la paraula la Sra. Cinta Zabay Neiro, del Centre neurorehabilitador Mas Sabater.
Fundació Esclerosi  Múltiple (FEM),  i  agraeix a l’Àrea de Benestar  totes les accions
desplegades  per  fer  una  ciutat  més  inclusiva.  Des  de  la  Fundació  veuen  que
actualment hi ha un increment important de les necessitats socials dels usuaris, una
disminució important dels seus recursos,  i  que estan reprenent tota l’activitat del
servei limitada fins ara per la Covid. La iniciativa de la bústia activa és molt bona
alternativa  per  donar  veu  als   usuaris  i  una  resposta  més  ràpida  a  les  seves
necessitats. S’estan fent moltes accions per millorar i facilitar la qualitat de vida de
les persones amb discapacitat, sí que és cert que queda molta feina i entre totes les
entitats es pot fer una mica millor.
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Pren la paraula la  Sra. Arantxa Vallespí Garrido, de la Fundació ONCE, i  agraeix el
treball que es fa des de Benestar Social i el Punt de Voluntariat. La iniciativa de la
bústia activa és molt  bona alternativa.  Comenta que estan molt contents amb els
canvis de la ciutat de Reus per a què sigui accessible per a tothom, i que hi ha una
interacció  continua  amb  tècnics,  arquitectes  de  l’Ajuntament  per  poder-ho  fer
possible. 

Pren  la  paraula  el  Sr.  Jaume  Verge,  de  l’Associació  Familiars  persones  amb
discapacitat intel·lectual i desenvolupament Taller Baix Camp (TBC) i convida tothom,
aquest diumenge 13 de novembre, a la caminada solidària programada a la Masia
Roig on al mateix temps es farà visible per als assistents tot el treball que realitzen al
centre  ocupacional:  espelmes,  sabons  i  d’altres  activitats.  Estan  molt  contents  de
l’inici de les obres del nou centre ocupacional que s’estan fent al carrer de Prudenci
Bertrana,  uns  terrenys  que  va  cedir  l’Ajuntament  de  Reus.  Aquest  nou  centre
permetrà a la llarga desmassificar el que tenen al carrer de Víctor Català, derivar-hi i
acollir noves persones. 

Acabades les intervencions, l’alcalde de Reus informa perquè consti en acta que la
moció presentada pel  GM del  Partit  dels Socialistes de Catalunya al  Ple de 22 de
juliol de 2022, referent a “millorar l’accessibilitat en els establiments i espais públics
de la ciutat” es va aprovar per unanimitat. 

Diu que l’acte institucional de les persones amb discapacitat es farà a la Sala Santa
Llúcia el dia 2 de desembre i no a l’Ajuntament, perquè s’ha previst fer una obra de
teatre al Saló de Plens.

Del  tema  de  la  bústia  activa,  afegeix  que  quan  es  posi  en  funcionament,  més
endavant, s’informarà les entitats.

Comenta  que  si  el  Consell  Municipal  de  la  Discapacitat  funciona  és  gràcies  a  la
implicació de les entitats tan de forma proactiva com positiva, es fan moltes coses
individualment i conjuntament. Qualsevol proposta és benvinguda.
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L’alcalde passa al punt de precs i preguntes i en no haver-ne, agraeix a tothom la
presència, les intervencions fetes i valora la feina que fan les entitats per les persones
de Reus. 

S’acaba la reunió del Consell Municipal de la Discapacitat una hora i mitja després
d’haver-se iniciat. 

S’aixeca la sessió de la qual s’estén aquesta acta que signa el president i la secretària
que en dona fe. 

El president del Consell            La secretària del Consell 
Carles Pellicer i Punyed                                                Rosario Bedmar Marín 
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